

Е.В. ХОЛОДОВА¹, И.В. ШПАКОВ²

¹Научно-исследовательский институт теории и истории архитектуры и градостроительства (НИИТИАГ)
Филиал ФГБУ "ЦНИИП Минстроя России", г. Москва, Россия,

²Курский государственный университет, г. Курск, Россия

ГРАДОСТРОИТЕЛЬНЫЕ И АРХИТЕКТУРНЫЕ ПРОЕКТЫ ПОСЛЕВОЕННЫХ ЛЕТ ДЛЯ ГОРОДОВ КУРСКА И БЕЛГОРОДА В ТВОРЧЕСТВЕ АРХИТЕКТОРА ОЛЕГА ВЛАДИМИРОВИЧА МАРИГОДОВА (1915-1950)

Аннотация. В данном исследовании представлены ранее неизвестные и развёрнутые материалы творческой биографии забытого имени зодчего - Олега Владимировича Маригодова (1915-1950), восстановленные по архивным и библиографическим источникам. Статья раскрывает многие неизвестные страницы истории восстановления в послевоенные годы городов Курска и Белгорода на примере исследования творчества О.В. Маригодова. Дается подробная характеристика его проектов по планировке и застройке отдельных районов и кварталов Курска и центра Белгорода, выполненных в послевоенные годы во время его работы техником-архитектором в архитектурно-проектной мастерской при Управлении главного архитектора г. Курска и Курскоблпроекте: проект планировки Первомайского сада, воинского кладбища, рабочего поселка резинового завода, районов индивидуальной усадебной застройки, проекты административных и жилых зданий и др.

Исследование выполнено за счет средств Государственной программы Российской Федерации «Развитие науки и технологий» в рамках Плана фундаментальных научных исследований Минстроя России и РААСН.

Ключевые слова: О.В. Маригодов, архитектор, проект планировки, застройка, реконструкция, строительство, Курск, Белгород, советский неоклассицизм.

E. V. KHOLODOVA¹, I. V. SHPAKOV²

¹Research Institute of Theory and History of Architecture and Urban Planning (NIITIAГ)
Branch of FSBI "TSNIIP of the Ministry of Construction of Russia", Moscow, Russia

²Kursk State University, Kursk, Russia

URBAN PLANNING AND ARCHITECTURAL PROJECTS OF THE POST- WAR YEARS FOR THE CITIES OF KURSK AND BELGOROD IN THE WORK OF THE ARCHITECT OLEG VLADIMIROVICH MARIGODOV (1915-1950)

Abstract. This study presents previously unknown and detailed materials of the creative biography of the forgotten name of the architect - Oleg Vladimirovich Marigodov (1915-1949), restored from archival and bibliographic sources. The article reveals many unknown pages of the history of restoration in the post-war years of the cities of Kursk and Belgorod on the example of the study of the creativity of O.V. Marigodov. A detailed description is given of his projects on the planning and development of certain districts and quarters of Kursk and the center of Belgorod, carried out in the post-war years during his work as an architect-technician in the architectural design workshop under the Office of the chief architect of Kursk and the Kurskoblproject: the draft layout of the Pervomaisky garden, the military cemetery, the working settlement of the rubber plant, areas of individual estate development, projects of administrative and residential buildings, etc...

The research was carried out at the expense of the State Program of the Russian Federation "Development of Science and Technology" within the framework of the Plan of Fundamental scientific research of the Ministry of Construction of Russia and RAASN.

Keywords: *O.V. Marigodov, architect, planning project, building, reconstruction, construction, Kursk, Belgorod, Soviet neoclassicism.*

СПИСОК ЛИТЕРАТУРЫ

1. Холодова Е.В. Маригодов Олег Владимирович // Зодчие Курского края XVII-XX веков: Иллюстрированный биографический словарь. Курск: изд-во Курск. гос. ун-та; Крона, 2003. С. 135-136.
2. Габель В.Ф., Гулин И.Н. Курск. - Москва: Государственное издательство архитектуры и градостроительства, 1951. 88 с. (Архитектура городов СССР).
3. Государственный архив Курской области (ГАКО). Ф. Р-5293. Оп. 1. Д. 35.
4. ГАКО. Ф. Р-5346. Оп. 1. Д. 7.
5. ГАКО. Ф. Р-5346. Оп. 1. Д. 6.
6. ГАКО. Ф. Р-5293. Оп. 1. Д. 92.
7. Коровин В.В., Манжосов А.Н., Кизилова Е.В. Из истории формирования и реконструкции Мемориального комплекса «Памяти павших в годы Великой Отечественной войны 1941–1945 гг. // Курский военно-исторический сборник. Выпуск 20 / Редколлегия: В. В. Коровин (ответственный редактор) [и др.]; Региональное отделение РВИО в Курской области, Курский городской Совет ветеранов войны, труда, Вооруженных Сил и правоохранительных органов. Курск: Университетская книга, 2020. С. 64–76.
8. ГАКО. Ф. Р-770. Оп. 2. Д. 76.
9. Федоров С.И. Центры городов Орла, Курска и Белгорода — комплексные памятники истории и культуры: очерк историко-архитектурного и художественного развития. Всероссийское общество охраны памятников истории и культуры, Орловское областное отделение. Ленинград : Стройиздат, 1975. 200 с.
10. ГАКО. Ф. Р-623. Оп. 4. Д. 22.Л.1.
11. ГАКО. Ф. Р-5293. Оп. 1. Д. 46.
12. ГАКО. Ф. Р-5346. Оп. 1. Д. 49.
13. ГАКО. Ф. Р-5293. Оп. 1. Д. 99.
14. Георгиевский Н. Проект планировки Дзержинского района // Курская правда. 1950. 6 сентября (№177). С. 3.
15. ГАКО. Ф. Р-5293. Оп. 1. Д. 110.
16. ГАКО. Ф. Р-5346. Оп. 1. Д. 53.
17. ГАКО. Ф. Р-5293. Оп. 1. Д. 113.
18. ГАКО. Ф. Р-5246. Оп. 1. Д. 52.

REFERENCES

1. Kholodova E.V. Marigodov Oleg Vladimirovich // Architects of the Kursk Region of the XVII-XX centuries: An illustrated biographical dictionary. Kursk: Publishing House of Kursk State University; Krona, 2003. pp.135-136.
2. Gabel V.F., Gulin I.N. Kursk. - Moscow: State Publishing House of Architecture and Urban Planning, 1951. 88 p. (Architecture of cities of the USSR).
3. State Archive of the Kursk region (GAKO). F. R-5293. Op. 1. D. 35.
4. GAKO. F. R-5346. Op. 1. D. 7.
5. GAKO. F. R-5346. Op. 1. D. 6.
6. GAKO. F. R-5293. Op. 1. D. 92.
7. Korovin V.V., Manzhosov A.N., Kizilova E.V. From the history of the formation and reconstruction of the Memorial complex "In memory of the fallen during the Great Patriotic War of 1941-1945 // Kursk military-historical collection. Issue 20 / Editorial Board: V.V. Korovin (Executive Editor) [and others] ; Regional Branch of the RVIO in the Kursk region, Kursk City Council of Veterans of War, Labor, Armed Forces and Law Enforcement Agencies. Kursk: University Book, 2020. p. 64-76.
8. GAKO. F. R-770. Op. 2. D. 76. 9. Fedorov S. I. The centers of the cities of Orel, Kursk and Belgorod — complex monuments of history and culture : an essay on historical, architectural and artistic development. All-Russian Society for the Protection of Historical and Cultural Monuments, Orel Regional Branch. Leningrad: Stroyizdat, 1975. 200 p.
9. Fedorov S.I. The centers of the cities of Orel, Kursk and Belgorod — complex monuments of history and culture: an essay on historical, architectural and artistic development. All-Russian Society for the Protection of Historical and Cultural Monuments, Orel Regional Branch. Leningrad: Stroyizdat, 1975. 200 p.

10. GAKO. F. R-623. Op. 4. D. 22.L.1. 11. GAKO. F. R-5293. Op. 1. D. 46.
11. GAKO. F. R-5346. Op. 1. D. 49.
12. GAKO. F. R-5293. Op. 1. D. 99.
13. Georgievsky N. The draft layout of the Dzerzhinsky district // Kurskaya Pravda. 1950. September 6 (No.177). p. 3.
14. GAKO. F. R-5293. Op. 1. D. 110.
15. GAKO. F. R-5346. Op. 1. D. 53.
16. GAKO. F. R-5293. Op. 1. D. 113.
17. GAKO. F. R-5246. Op. 1. D. 52.

Информация об авторах:

Холодова Елена Васильевна

Научно-исследовательский институт теории и истории архитектуры и градостроительства (НИИТИАГ) Филиала ФГБУ "ЦНИИП Минстроя России", г. Москва, Россия, кандидат архитектуры, ведущий научный сотрудник, член Союза архитекторов России; советник РААСН, эксперт по проведению государственной историко-культурной экспертизы.
E-mail: tora-9@yandex.ru

Шпаков Илья Владимирович

ФГБОУ ВО «Курский государственный университет», г. Курск, Россия, кандидат исторических наук, заведующий отделом формирования и сопровождения электронных ресурсов научной библиотеки.
E-mail: shiva16@yandex.ru

Information about authors:

Kholodova Elena V.

Research Institute of Theory and History of Architecture and Urban Planning (NIITIAG) Branch of the FSBI "TSNIIP of the Ministry of Construction of Russia", Moscow, Russia, candidate of Architecture, leading researcher, member of the Union of Architects of Russia; adviser to the RAASN, expert in conducting state historical and cultural expertise.
E-mail: tora-9@yandex.ru

Shpakov Ilya V.

Kursk State University, Kursk, Russia, Candidate of Historical Sciences, Head of the Department of Formation and Maintenance of Electronic Resources of the Scientific Library.
E-mail: shiva16@yandex.ru